

The four documents published below illustrate significant aspects of Canada's diplomatic experience during the Korean War. The first is a memorandum from Pearson to Prime Minister St. Laurent which offers a behind-the-scenes look at Canada's cautious response to the outbreak of war in June and July 1950. The second, drafted by Pearson himself, was presented to the US government in December 1950 when many observers feared that Washington might unilaterally resort to atomic weapons to stem the flow of Chinese Communist troops into Korea. The third document is a short telegram capturing the Canadian reaction to early reports that the Soviet Union was promoting cease-fire talks in Korea in June 1951. The final document, a telegram to Washington, outlines Ottawa's views on Peking's declaration that it was ready to renew armistice negotiations on the basis of the Indo-Canadian resolution adopted by the UN in the fall of 1952.

The four documents are reprinted in their language of origin. Editorial interventions are indicated with square brackets.

Further information on Canadian diplomacy during the Korean War can be found in these publications of the Historical Section of the Department of Foreign Affairs and International Trade:

Les quatre documents ci-après illustrent des moments importants de la diplomatie canadienne pendant la guerre de Corée. Le premier document est une note de Pearson à l'intention du premier ministre Saint-Laurent. Elle explique, vues de l'intérieur, les raisons ayant motivé la réaction prudente du Canada au début de la guerre, en juin et juillet 1950. Le deuxième document, rédigé par Pearson lui-même, a été remis au gouvernement américain en décembre 1950, au moment où de nombreux observateurs craignaient que Washington n'emploie unilatéralement l'arme atomique pour stopper l'entrée massive des troupes communistes chinoises en Corée. Le troisième document est un court télégramme qui rapporte la réaction du Canada à des nouvelles qui avaient circulé auparavant, à savoir que l'Union soviétique préconisait des discussions de cessez-le-feu en Corée, en juin 1951. Le quatrième et dernier document, un télégramme adressé à Washington, expose les réactions du Canada à une déclaration du gouvernement chinois, qui se disait prêt à reprendre les négociations en vue d'un armistice en se fondant sur la résolution indo-canadienne adoptée par l'ONU à l'automne 1952.

Les documents sont reproduits dans la langue où ils ont été rédigés.